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POR'IJALET 

POLÍTICA I política 

El Ple dc l'Ajuntament del pasat 29 dc maig va constituir una 
decepció p(~r a molts dds presents en aquell acte i per a bastants dels 
qui en varen tenir noves per la prexnsa diària. 

Sernbla xnentida que un assuxnpte d(~ tanta transcendència i 
sobred qual, a més, tothom hi està d'acord, comés el del port esportiu, 
s'aprofiti per a la lluita partidista en lloc dc constituir un punt dc 
trobada. PP, UCAP, PSOE, PSM i Gmp Mixt, han manifestat 
reiteradament la seva disposició a no permetre l'ampliació de les 
instaHacions portuàries i això que, d'entrada, és positiu, a l'hora dt~ la 
veritat no es concreta en accions decidides i consensuades en aquesta 
direcció. 

Seguranwnt, tots tenen una mica de raó. P<_>tser, la moció 
presentada pds gntps dc l'oposidò sigui millorable. Es prolmhle que 
si l'equip de gov<~rn i l'oposició s'haguessin assegut abans dd pl<~nari, 
s'hauria pogut arribar a algun <~nteninwnt i a l'dahoració d'una moció 
conjunta. P<·rè> no. Cmn qu<• uns friss<'n molt i els altres no friss<•n g<•ns, 
al final, govern i oposició d<•cidiren tirar pd camí d'enmig i retreure's 
accions i mnissions passad<•s, donant un v<.•ritahl<• esp<.·ctad<.•. 

El pohll', a través d<• grups i insti tudons de tota nwna, ha d<~ixat 
s<·ntir la seva veu, inequívocament contra les ide(~S dd Club Nàutic. 
Si ds nostres polítics han d'ésser conseqüents amb els seus votants, 
han dl' ddxar de banda tota actitud S<'ctària i s'han de posar mans a 
la tasca: pn~vis els infornws tècnics que calgui, s'han d'arbitrar l<•s 
nH~sun~s que rdlecteixi n la unanimitat expressada p(t hlicanwn t i q m• 
donin una colwrtura l<•gal a la proteccic'> dd nostre litoral, d port <'n 
aquest cas. 

Sigui <'n forma dc modificacions puntuals a les Nontws 
Suhsidiitrh•s (d('manad<•s pels grups de l'oposició), sigui mitjanl;ant 
una susp<·nsiú de llici·ncies a l'espera dl' l'aprovaciú dlJinitiva d<· l(•s 
nonnl'S noves (oferida per l'<•qui p <I<• govl'rn), no s'ha d<· deixar passar 
ni \11\ dia més s<•nsl' qm• la protecdú desitjada sigui <•h•ctiva. Qu<· la 
d<•cisiú sigui la mi llor possi hil•, no fos cas l)U(', d'aquí a un tt·mps. ('S parli 
dt' ll<tcwws l<'gals que possibilitin burlar (t's aspiracions d'aqut'st pobl<'. 
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A Ja fi, l'oposició municipal ha estat capaç de trobar 
un motiu per fer oposició conjuntament: el port esportiu . 
Tan augusta efemeride va mereixer la convocatòria d'una 
roda de premsa en la qual PSOE, PSM i Grup Mixt ens 
posaren al corrent de les seves pretensions: subsanar les 
imprevisions de les Normes Subsidiàries respecte de 
l'ampliació del moll. El batle s'apressà a contestar, com un 
pinyol de cirera, manifestant que tant l'Ajuntament, en 
temps del govern PSOE~PSM-CB-EU, com ara tots els 
partits polítics, ja s'han pronunciat al respecte. Però la 
ditxosa oposició considera que això només es la 
manifestació d'una voluntat política i que el que cal ès 
recollir-ho en la normativa urbanística del municipi a fi 
d'evitartemptacions. I entretant els promotors, molt segurs 
de les seves forces, fins i tot amb un to una mica fatxender, 
no es cansen de dir a qui els vulgui escoltar que el nou port 
es farà i que no hi ha res ni ningú que els pugui aturar. Ja 
que parlam de política, el PSOE local, també té prevista la 
celebració de primàries? Qui serà el candidat oficialista i 
quin el refonnador? I tot això passa a un poble que és a 
punt de complir 7f)(J any ... d'existència . I que ho som de 
vells! Set-cents anys d'història que són a punt de passar a 
la història i d'esser definitivament oblidats en favor de la 
modernitat, de la universalitat i de la imbecilitat. Hi deu 
haver més de tres mil "gabellins" què no en saben dels set
cents anys de la nostra història i tampoc no els deu 
interessar ni poc ni molt conèixer-la , Però com que els de 
Cap Vermell si que estam convençuts de la importància 
d'aquesta celebració, en aquest mateix número ja hi 
contribuïm amb un estudi de M;quel Harce/ó sobre el 
Trac.1al de Capdepn-a. Si voleu veure'n una còpia de 
l'original haureu d'anar a la Hibliotlréque Nationale de 

París, però mentrestant llegiu l'article que es troba unes 
pàgines més enJJà. Us pot ésser de molt profit . Del que 
pensar fer l'Ajuntament encara no en sabem res. En canvi 
sí que ja començam a saber coses de les distintes comissions 
de festes d'estiu. D'una banda, a la Confraria de Pescadors 
-els pescadors, definitivament, s'ha fet amb les regnes de 
les seves festes~ ja es reuneix cada dissabe, a les 16 hores, 
a fi de programar els actes del mes de juliol. Tothom hi és 
convidat . Les reunions tenen lloc al local social d'aquesta 
entitat. Igualment, la comissió deSant RociSant Bartomeu 
es reuneix els dimarts, a les 1 O del vespre, i segurament hi 
sereu ben arribats si voleu donar un cop de mà. Ja han tret 
al carrer la invitació a participar en el concurs de narra
tiva curta i de cartells . I és que no hi ha res com fer les 
coses amb temps si no volem que ens passin per damunt. 
Com és el cas de les obres del passeig marítim. Ens sap 
greu, però un altre mes hem d'insisiti.r que les obres no han 
finalitzat ... i ja som al juny. ldel que ja s'ha acabat , podem 
dir que el clamor popular és unànim: els acabats són 
millorables, especialment les llambordes són una trampa 
per a ensopegar. Però mante l'estil anodí i impersonal que 
ha caracteritzat les obres d'embelliment dels darreres anys 
: la pretensió de reflectir una imatge tropical-caribenya 
amb proliferació de palmeres i fassers . Tampoc no s'han 
afanyat a acabar d'hora els responsables de les obres del 
moll, on s'ha reformat l'antic varador; a començament de 
juny encara hi feien feina a la mala, amb tallada del carrer 
Elionor Servera inclosa . 

El PSM presentà una moció demanant la penalització dels 
retards en l'execució d'obre públiques, però, i pel que fa la 
qualitat? s'ajusta sempre al que s'havia estipulat en el plec 
de condicions? S i el passeig marit im compleix els requisits, 
s'had'admetrequeelllistós'haviaposatben baix. Esperam, 
en aquest sentit, que els 82 milions de pessetes que entre 
Ajuntament i Consell Insular es pensen gastar a la 
carretera municipal de Canyamel, llueixin com pertoca. 
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Les obres és previst que comenci el dia 1 d'octubre, amb un 
termini d'execució de set mesos, de manera que haurien 
d'estar llestes el30 d'abril . Per cert que el VicePresident del 
Consell, Pere Sampol, va ésser, el passat dia 29, pel nostre 
municipi, visitant el Castell i el Talaiot des Gegants: per 
al primer va comprometre l'ajuda de la institució que 
representa per a solucionar aviat els problemes de 
l'esglesieta, mentre que es congratulava del bon estat de 
conservació i neteja del segon. I encara que ens saàpiga 
greu, hem de seguir parlant del port esportiu. Ple de 
l'Ajuntament, 29 de maig, els partits de l'oposició presen
ten la moció per la qual demanaven que es feiés una 
modificació puntual de les NN.SS. per a aclarir d'una 
vegada per totes la renúncia a qualsevol ampliació, 
modificació, construcció en matèria de ports esportius. 
Com era d'esperar, l'equip de govern no en va voler saber 
res, i va presentar una moció alternativa que va quedar 
sobre la taula a l'espera d'informes jurídics i d'un hipotètic 
consens amb l'oposició. Mentre, tothom insisteix que des 
del Oub Nàutic se segueix treballant en el projecte i que 
no sols no s'ha renunciat a la idea inicial sinó que estan més 
convençuts que mai de tirar-la endavant. 

I ara, una qüestió lingüística. Ha arribat a les nostres mans 
la normativa de l'Ajuntament per a subvencionar la retolació 
dels comerços en català, destinada a totes les empreses 
situades dins el terme de Capdepera que desitgin acollir
s'hi. Es pot subvencionar qualsevol imprès administratiu o 
publicitari, rètols interns i externs, etiquetes, bosses, cartes 
de restaurants, etc. que vagin en llengua catalana. Això 
sí,a les empreses dedicades al món del turisme es podran 
fer servir altres idiomes, sempre amb preferència per al 
català. Ampliarem aquesta informació en un pròxim nú
mero. I del foc lingüístic al foc real: l'Ajuntament ha 
adquirit una unitat contraincendi.~ d'intervenció ràpida . 
Es tracta d'un tot-terreny, provist d'un tanc d'aigua de 500 
litres, amb un cost de més de sis milions de pessetes, que 
han sortit majoritariament del Govern Balear. A més, un 
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grup de policies locals han rebut entrenament específic per 
al maneig d'aquest vehicle. 

I no per a apagar focs sinó per a pal·liar necessitats de 
primer ordre, Capdepera es va sumar a la campanya de 
recollida d'aliments, en forma de llaunes de tonyina i de 
sardines, per al poble sahrià; alhora, es va aprofitar per a 
conscienciar els ciutadans del nostre poble de la importància 
del referèndum que ha de permetre a aquest poble assolir 
la seva independència. Entre els actes més destacats que es 
dugueren a terme cal assenyalar la representació teatral 
(titelles) de tres contes sahrians, per als alumnes de les 
escoles locals, així com la instaHació dc dues haimes, en 
les quals s'hi instal-là una exposició en vídeo i fotografia 
de les condicions en què viu aquest poble. 

Continuam amb les escoles. La de Capdepera, s'Alzinar, 
pels mateixos dies feia la seva Setmana l..'ultural, amb 
nombrosos tallers i activitats lúdiques, així com estades a 
diversos indrets de l'illa. També s'ha de dir que l'API MA 
organitzà el dia 2 una festa d'acabament de les activitats 



informació local 

extraescolars, amb exibició de judo, gimnàstica esportiva 
i mostra de fang i pintura, al gimnàs cobert. 

I sense sortir del món escolar, hem de dir que a principis 
de juny els nins del poble han tingut ocasió de visitar les 
instal·lacions de l'escola de vela de Calanova, incloent-s'hi 
una sortida a la mar. I bé, ja som a l'estiu, els hotels més o 
menys plens i els carrers de Cala Rajada francament 
intransitables. L'ordenació del trànsit i el problema de 
manca d'aparcaments, a hores d'ara són un assignatura 
pendent que l'Ajuntament haurà de mirar de solucionar 
abans que no hi sigui a temps. I per allà on no hi poden 
passar cotxes, hi posen cadires i taules, o cabines de 
telèfons (a hores d'ara en mans d'una empresa privada que 
no hauria de tenir privilegis, com el de la plaça dels 
Mariners). Realment, amplien, reformen, embelleixen zones 
peatonals per a úsdefiuít dels vianants o per afavorir els 
negocis privats? Per acabar, una de cultural : hem rebut de 
l'Associació cultural Artà la convocatòria del concurs de 
glosa "Joan Sansó (a)Geneca", el tema és lliure, el termini 
d'entregaacabadia 15dejuliol,mésinformació971836512. 

Judo 
l:ï club RensJrinktm obtingué .5 medalles d'or, 6 d't~rgent i 1 U 
de bronze al mmpion((t de Mt~llorctl de mtegoria t~leví. 

Al voltant de 60 nins i nines representant a les escoles 
dc judo Olímpic. Dojo Muratorc. Samurai. Bellver. Colegio 
Ciutat de Màlaga. Pollença i Rcshinkan. es trobaren en el que 
es podria dir primer campionat oficial d'aquesta categoria. 
Els competidors més petits del Reshinkan obtingueren una 
important classificació a Ics instaHacions del P..llau Munici
pal dc Calvià. Aquesta categoria es reservada als alumnes dc 
li i 12 anys. i enguany la seva competició és nova i es troba 
en un període de prova per pan dc la Federació Balear dc 
Judo. que manté la filosofia d'educar a tmvés del judo 
Els resultat del Rcshinkan confirmen el treball i dedicació 
que el club posa en la formació del judo dc basc. Els mcdallistcs 
foren els següents: 
Medalles d'or: Migucl Horrach. Ana Sansó. Gemma Muitoz. 
Mana Mira. i M• Antònia Mayol . 

r 

Nats 

AGENDA DE lA VIlA 
MES o•ABR/l 1998 

dia 30 de març, Luís Ladaria Gayà, d'en Lluís i 
Antònia 

dia 3 , Canncn i Juan José Guidet Gómez, d'Àngel 
i J uana Maria 

dia 3 , Carme Sureda Alzina, d 'en Sebastià i CataHm 
dia lO, Sergi Navarro lhguero, d 'en Cristobal i Ma 

Do lores 
dia lO Mario Pérez Camad\0, d'en Gregorio i Ma 

Dol ores 
dia 16, David AJarcón López, d 'en Juan i Esther 
dia 27, Marc Sureda Ribot, d 'en Tomeu i Joana 
dia 28, Alida Ferrer Engel, d'An tònia i Anit a 

Noces 

dia 18, Julio Ruiz Lucena amb Bàrbara Morey 
Ramis 

Finats 

dia 27, Azuet~na Perera Calle. 

Medalles d'argent: Manuel Amores. Guillem Toni Gomis. 
Jordi Juan Nicolau. Ana Bclén León. Estefania Diaz i Maria 
Francisca Collado. 
Medalles dc bronze: Tomeu Duran. lvan Mui\oz. Jaume Gayà. 
Willi Scheibc, Juan Galmès. Olga Mui\oz. María del Mar 
Trcgon. Raquel Castaiteda. Aida Alonso i Silvia Raij. 
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agenda de la vila 

)QLEDAT 
Hem va fer pena veure com w1a senyora vídua i 

sense fills comprava un canet per « sentir-se 
acompnayada». També me servirà -afegí- per ocupar el 
meu temps en cuidar-lo. 

Jo me pensava que quan se comprava un C1i era 
perquè lladràs i fer por an aquells que volen entrar a les 
cases a robar; altre temps el ca servia per conduir les 
guardes d 'ovelles i ajudar al pastor a fer-les passar d'una 
tanca a l'al tra. Un ca es comprava per anar a caçar i 
encalçar els conills o ajudar a trobar una perdiu 
malferida ... 

Actualment però se compra un ca perquè faci 
companyia. Es clar, avui es fa difícil trobar una criada, 
sobretot de confiança i que no sigui forastera (i això no 
m'ho invent jo) i aleshores s'ha de recòrrer a un canet 
que a més no sorti rà tan car ni farà la contra a la senyora. 
No me desagrada la presència i la compnayia d \ m ca, 
però erre c¡uc la persona està feta per a la persona i que 
la rd.aciú I"'J1trc ésser humans és la que proporciona 
l'amistat , la confiança, d diàleg, l'alegria ... qualitats i 
valors qut• mai no podrà òonar d ca mtçs frd. 

Aqut:sl lt!ma, a prinwra vista tan banal, podria 
donar peu a un bon diàleg i a la contraposició de parers. 
De fet si avui I 'he tret ha estat nom l-s pt>r compartir amb 
vosal tres la meva rcOcxió i d ir-vos a quina mnclusió he 
arribat. 

Aqut~sta: Tan de bo Lots trobem la companyia que 
nen·ssitarn sense haver de n~còrrt•r al c11. , a no ser que 
aquesta sigui la companyia que hàgim elegida. 

Andreu Gen(Jvart Orell 

' (A Vill l)\ I {I(J(ff\ 

l.~¡n,/'(rl' 
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Batec 
La catàstrofe ecològica produïda per la ruptura 

d'un mur de contenció de residus, de les mines 
d'Aznalcóllar, ha resultat un fet molt penós. Penós 
per l'esdeveniment en si mateix, amb l'anegament amb 
substàncies tòxiques de camps de conreu i l'amenaça 
de contaminació de les aigües de l'emblemàtic «coto 
de Doñana>>. 

Però encara ha resultat més penós pel fet de 
tractar-se d'una catàstrofe anunciada, previsible i de
nunciada prèviament, fruit de la negligència, 
deixadesa, manca de control mediambiental o de la 
primacia d'interessos econòmics. Penosa ha estat la 
reacció dels poders públics tirant-se els trastos pel cap 
i donant-se la culpa els uns als altres, i amagant 
qualsevol tipus de responsabilitat o traguent balons 
fora -Chaves, president de la C.A. d'Andalusia, i la 
ministra Tocino han mostrat el llautó-. Penosa ha estat 
la manca de coordinació per evitar l'expansió de la 
fuita i l'intent de minimitzar els efectes. Ha resultat 
penós que perquè una empresa privada gunayàs uns 
quants milions, ara, amb els nostres inmpostos, hàgin 
de bestn~ure un bon grapat de milers de milions per a 
intentar recuperar una zona possiblement mai recu
perable. 

És penós, també, que a un país qut~ va tan ht-, 
que predica als quatn~ vents qut~ és europeu, que es 
vanagloria de modern, hi passin coses corn aqm•sta. 
Per(>, d que realnwnt t~ns fa plorar, de penós qut> és, 
C.s qut• l'ixisteixin molts de punts nt•gn~s com aqw•st al 
llarg de la geografia espanyola i que no s'ap' n~ngui 
d't!rradt~s antt~riors (no fa tant que d ft~rner d'A 
Corunya vessà a la mar, amb els danys ecològics 
consegüents, i a més causà vàries víctimes). Però 
som un país on campa la improvisació, ds interessos 
particulars es dc•sfrt>ssen dt~ gt•rwrals, lt•s 
rt>sponsabilitats privades es fan col·h•rtives i en nom 
dP la cn~ació dP ll<x·s dt• feina t'S pt•rnwt qualsPvol 
barrabassada. I aixe> inclou la destrucci<'> dd paisatge, 
l'encinwntad;~. de la costa, la contaminació dels aqüífers 
i el st•u esgotament, la sobn~població, la ,sobn·pesca, 
la incirwracié> dels n•sidus s(>li<i'i,la cn~adó d'autopistt•s 
dt• dubtosa m•cc•ssitat... o un projc·r"tt• dt• rnacroport 
esport iu nwnys rwn·ssari t•ncara. 

Pt•r Vt>ntura, moltc·s d'aqut•st<'S qüt>tions no pro
vcxllll'n t>fl'l1t>s Pcolè>gil"s tan impal1ants com t•l dt> 
Doflana, JWrè> a la llarga S!)lt>n comportar 
cons<·qü(•ncit•s igualmt>nt gn•us. 

Tresi no res 



opinió 

MANIFEST CONTRA L'EXPLOTACIÓ LABORAL DE LA INFÀNCIA 

Segons l'OrganiJ:..zació Internacional dd Treball, a 
tot el món treballen més de 250 milions de nins i nines 
d'edats compreses entre els 5 i els 14 anys. D'aquests 250 
milions, n'hi ha 120 milions que treballen a temps complet 
en condicions d'explotació. 

L'explotació laboral de la infància suposa una 
dificultat gairebé insalvable per a l'educació dels nins i 
nines. En molts de casos, posa en perill la seva salut i el 
seu desenvolupament físic, mental, moral i social. 

L'explotadólaboral infantil és present a tot el món, 
encara que és als països del Sud on la situació és més greu. 
Hi ha infants que treballen als tallers fent catifes o sabates 
esportives d'exportació. N'hi ha que treballen en 
l'agricultura, exposats a nivells altíssims de pesticides i 
fertilitzants químics, N'hi ha que treballen com a venedors 
ambulants al carrer. N'hi ha dedicats al servei domèstic. 
N'hi ha que exerceixen Ja prostitució, i n'hi ha que formen 
part dels exèrcits o de guerrilles. 'lbt plegat, constitueix un 
quadre inacceptable per a tots els qui ens sentim 
compromesos amb Ja dignitat humana. 

lbts i totes els qui som aquí ens hem mobilitzats 
per fer, des dc Palma, la nostra aportació a Ja Marxa Mun
dial contra l'explotació laboral infantil. Aquesta 
campanaya, acordada per més de 450 organitzacions de 
91 països, suposa la major mobilització feta mai A favor 
dels drets dds infAnts. 

Creiem que l'educació és el principal recurs per 
combat re l'explotació laboral de lA infància, i per això 
demanam més recursos financers per a desplegar progra
mes educatius adequats, adaptAts a Ja rdaitat social de 
cada país. 

Creiem que la \luita contra Ja pobressa és insepara
ble de la lluita contra l'explotació laboral infantil, i pt•r 
això reiteram la petició que els països industrialilzats 
destinin un mfnirn d'un 0'7 % del seu Producte Interior 
Brut a l'ajuda al dcsenvoluparnnct, i que aquesta ajuda 
vagi adreçada din~ctanwnt a la satisfacció dc les m·n~ssitats 
hurnant•s bàsiques. 

-' ,~ : 

Creiem que la millora dc les condicions laborals i 
econòmiques de les famflies és l'instrument que pot fer 
innecessAri el treball infantil, i per això demanam suport 
per a les iniciatives que, corn el comerç just, tractin 
d'aconseguir salaris dignes per a tots els treballadors i les 
treballadores. 

Exigim, a més a més, que es ratifiquin i es 
compleixin les normatives internacionals existents contra 
l'explotació laboral de la infància, i que s'elabori una nova 
norma intcma(ional adrçada a la prohibició dc lt•s formes 
intokrablcs de t n·ball infantil. 
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coHaboració 

Un Parlament a escala humana 
.. 

JoaiJ. Huguet Rotger 
President del parlament de les Illes Balears 

.. Quan el Parlament de les Illes Balears celebra els 
quil)i..e anys de la seva constitució, hem volgut aprofitar 
aqu~sta data per donar a conèixer als ciutadans de 
Formentera, Eivissa, Menorca i Mallorca la seva tasca en 
la dliifonnació d'una autèntica comunitat. 

·~ ~: ·El Parlament es la representació directa de la 
voluntat democràtica de tot el poble de les Oies Balears, 
de tal forma que, s~se ell , el sistema democràtic és 
totalment impracticable. Com a institució bàsica, elegida 
a traVés del vot directe i secret dels ciutadans, el Parlament 
ha dut a terme, duraot. aquests quinze anys, la 
responsabilitat de formar i:Còntrolar el govern propi de la 
Comunitat autònoma,.debatre les lleis que garanteixin els 
drets de tots els ciutadans i aprovar els Pressupostos, a 
través dels quals les Illes Balears decideixen lliurement el 
seu futur per millorar la qualitat de vida de tots els 
ciutadans. 

La funció legislativa li atorga la capacitat de regu
lar totes aquelles matèries que li són pròpies, perquè un 
poble necessita sempre unes normes per marcar les pautes 
de la convivència pacífica i del progrés de tota la societat. 
Tal vegada no fa falta afeixugar la societat amb un allau 
de lleis i preceptes . Només els que siguin necessaris. Com 
que, a més de president del Parlament, també som lector 
d'historietes, em vaig trobar amb els comptes de Lemuel 
Gulliver, la magnífica obra de Jonathan Swift, que fa una 
de les millors definicions de la tasca legislativa d'un 
Parlament: Un dels protagonistes del compte, quan ja està 
acovardit pel caramull de lleis, decrets i normes d'obligat 
compliment, es defensa dient:»Una de ses .\·enyes 
d'identitat d'un /útat Just és tenir poques lleis. però que 
siguin clares i intef.ligibles per al comú dels ciutadans». 
Com a pedra angular del sistema democràtic, el Parlament, 
elegeix el president del Govern i exerceix una tasca conti
nuada de control sobre I' acció de I' executiu perquè dugui 
a terme el programa baix el que es va presentar davant els 
ciutadans . per això, tots els grups - uns des del suport 
parlamentari i altres des de la critica i des de l'oposició
duen endavant una tasca positiva i constructiva de la nostra 
Comunitat. 

Amb una vida de quinze anys, el Parlament de les 
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Illes Balears és encara una institució nova que dóna alè i 
vida a una societat carregada de segles d'història, inquie
ta, feinera i dinàmica, i que mira el futur amb esperança 
de continuar com a comunitat capdavantera en benestar 
social, en respecte cultural i en progrés econòmic. 

Amb totes les llums i les ombres d'una obra huma
na, crec que és just reconèixer que, des d'aquella primera 
sessió plenària del Parlament a la Llotja de Palma, dia 3 I 
de maig de 1983, el poble de les Illes Balears ha viscut 
una curta però intensa història, perfilada en quatre 
legislatures que han marcat el període més actiu de 
modernització de les nostres estructures productives, de 
dinamització de la vida social i cultural i de recuperació 
de la identitat de tot el poble de les Illes Balears. 

Queda per endavant un camí engrescador. Un camí 
que ens ha de dur a una autèntica vertebració de la nostra 
Comunitat amb la posada en marxa de les competències 
transferides, la reforma de l'Estatut d'Autonomia i el 
desplegament de les funcions que el mateix text estatutari 
dóna als Consells Insulars. però, tant en aquests punts 
com en les relacions habituals entre poder i oposició, 
hauríem de tenir molt present aquella recomanació de Santa 
Teresa : « No és menester ni lamentar-se ni indignar-se, 
sinó entendre s H. El recurs constant a la gresca dialèctica 
no és el millor camí. 

I, en aquesta tasca de repartiment de 
responsabilitats, tothom té una feina assignada. Els 
ciutadans -tots, i aquí no hi ha exclusions- estan obligats 
a participar, sentir, conèixer i estimar allò que ens és propi : 
la nostra cultura, la nostra història, la nostra societat i la 
vocació com a poble. I els qui tenim el mandat de 
representació social i política d'aquests ciutadans, hem 
d'exercir la funció d'inspirar els poders públics en el sentit 
de «consolidar i de.'ienvolupar les característiques de 
nacionalitat comunes dels pobles de Mallorca. Menor
ca. f.ïvi.vsa i Formentera. així com les peculiaritats de 
cadascuna d'elles. com a vincle de solidaritat entre totes 
les illes», segons diu el nostre Estatut. 
Per dur endavant aquesta tasca, fa falta que el parlament 
estigui perfec::tatrent connectat amb el poble del que prové . 
Només a través d'aquest lligam estret aconseguirem que 
els debats, la confrontació d'opinions i els acords siguin 
realistes, justament el que necessita i demana la pròpia 
societat, que siguin -en resum- a ~rescata humana>>, com 
recomana Tomàs Moro als habitant de la seva ((f ltopia 11. 



col·laboració 

Quan aguait com espectador al gran teatre de la humanitat, 
en calibrar les obres perfectes i les imperfectes 
en veritat no desitjaria veure-hi més defectes 
que tènues ximpleries exemptes de maldat. 

Però hi ha actors molt durs de cor i enteniment 
i en l'encreuada desigual cada minut que dura 
nostra existència, hi ha tanta mort i tant sofriment 
i la malícia que des de Adan i Eva perdura, 
deforma més que mai de cultures l'estructura 
i crivella de creences i famílies els fonaments. 

Dins el món culte s'escampa com el gram la indiferència 
i l'estupidesa, i se torcen els camins de la justícia 
i dc l'arbre de la ciència que perllonga tant la vida 
dels potentats, no en fruita vers els marginats, dolça sortida. 

No és grat, no, veure com un vellet a diari 
passa Ics hores solitari, sospirant un poc d'estimació. 
No és just, no, menjar i beure fins que un rebenta, 
mentre un nin se mor sense haver tastat sopa calenta. 
Ni és just, no, contemplar impassibles (ho veim per televisió) 
com els voltors fan vega del cadàver d'una criatura 
a qui el progrés li nega, senzillament, la sepultura. 

Molt paral.lclcs van la luxúria i la cobdícia, 
els plaers i els doblers són la il.lustrada meta, 
mes conclou l'obra i ningú arriba a alcançar felicitat completa, 
ni en doblers no es pot comprar una sincera carícia. 

---------------------- Miquel Lliteres (Catoi) 
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col.laboració 

A vegades, assegut davant l'ordinador, escrivint 
aquestes columnes, em sent sol. Com aquells creients que 
es lamenten del silenci del seu déu, jo també tenc sovint 
la sensació de parlar per a mi mateix, sense cap eco ni cap 
ressonància entre la societat a la qual vull adreçar-me. 
Però, aquesta societat, afortunadament, al capdavall, no 
és un déu silenciós, distant, inassequible. Aquesta societat, 
encara que només sigui adesiara, molt esporàdicament, a 
través d'algun dels sedus 
membres, se'm manifesta. Em 
respon. 

Paradoxalment, quan aix<'> 
ocorre, quan algun lector de Cap 
Vermell m'atura i em diu que 
llegeix t'ls meus escrits, i 
m'encoratja a continuar, encara 
em pos més neguitús. És llavors 
que <'rn sent vertaderament res
ponsable <k les n1<wes paraules i 
record qw• encara que només hi 
hagi una persona rebi el meu 
missatge això m'obliga a anar 
més en compte i a procurar filar 
més prim que mai. 

Seria molt pressumptuús, 
dc part meva, pretendre exercir 
t·ap mestratge davant els meus 
conciutadans. No prett•rw rt>ceptar pautes de conducta. 
No, no Í's aix<>. Llengua amb tàperes no aspira, entre 
d'altr<'s mses p<'rqui· no pot, a establir rodis (•tics ni 
doctrines de dutadania. Pere\ t'n la nH'sura que hi ha 
p<•rsorH'S que segueixen amb l"<'rl int<'ri·s les nwves 
col ·laborat·ions, sé que dt•r sospesar tots i cada tll\ dl'ls 
m' }(s <¡ue t"onfegl·~· i <}lll' ds lll<'HS judkis no dl.'IU'I\ num• 

Cap Vermell 1 O 

en la frivolitaL I, sobretot, sé que no dec caure en 
contradicció ni embullar la troca. 

Deia Josep Melià, amb motiu de l'homenatge que 
fa poc li va retre la Universitat de les Illes Balears, que la 
seva trajectòria pública era la conseqüència d'estimar 
aquesta terra desesperadament. Estic convençut que 
molts de mallorquins que llegiren les seves paraules se 
sentiren identificats amb el polític artanenc i que, des de 
la seva modèstia, són molts els qui, precisament perquè 
estimen Mallorca desesperadament, també voldrien fer 
coses per aquest país. Això també és, d'alguna manera, 
el que em passa a mi i aquest vull que sigui el tarannà dels 
meus escrits: donar testimoni d'estimació a la nació dels 
mallorquins, aquesta nació que en Melià ens ha ajudat a 
descobrir a molts de nosaltres. Com ell, vull servir la 
meva pàtria fins allà on les meves forces, magres, m'ho 
permetin i des del lloc que em correspongui fer-ho. Per 
exemple, des de Cap Vermell. 

El passat 9 de maig, l'OCS i un bon grapat 
d'associacions ciutadanes més, ens havien convocat, per 
quart any consecutiu, a la Diada per la Llengua i 
l'Autogovern. Enguany, la festa tingué lloc a la plaça de 

Cort de Palma, i fún·m d<'wrs cint' mil t>ls mallorquins 
qu<' acudí n•m a la nmvocati'>ria. Hem d<' nt>gar qut> fórem 
mÍ's pocs quP mai? Seria una rwci<'sa no aderntrP-ho. Del 
nostrt> pobl<· t'li vaig cor~tptartrPs. Potst>r n'hi havia algun 
mÍ's, pPrc'> tant S<' val. En·m pcx·s, i prou. 

En parlava, un dies dt•sprés, amb un bon amit", a 
lJUÍ vaig manifi.'Star tot el meu descorat.j.anl!.'nL Li deia, 



El tractat de Capdepera de 17 de juny de 1231 
entre Jaume I i Abú 'Abd Allah Muhammad dc Manürqa. 

Sobre la funció social i política dels Fuqaha 
Del document conegut com a <<tractat de 

Capdepera» només s'en conserva una còpia fèta pel notari 
Jaume Mercer i autentificat pel bisbe Pons el març de 
1281, i awi dipositada a la Bibliothèque Nationale de 
París. Hom ignora l'ocasió per la qual es va fer la còpia. 
La va publicar primer L. de Mas Latrie, el 1866; després 
ho feu A. Huici i fmalment LI. Lliteres en donà una 
traducció completa a partir de la còpia de Paris. LI. Pérez 
toma a editar la transcripció feta per A. Huici que molt 
probablement la pren de de L. de Mas Latrie; però A. 
Huici retalla l'encapçalament i el final del document de 
la còpia on s'estableix clarament el seu caràcter de 
translatum. Una nova edició del document fet a partir de 
la còpia de París sembla pertinent atès que significa fer
lo més fàcilment accessible i que LI. Lliteres no va donar
ne l'edició en llatí. Tanmateix el lector podrà, si vol, 
notar lleugeres diferències en la transcripció que aquí es 
fa i les lectures provinents del text editat per L. de Mas 
Latrie. 

Altrament s 'ha considerat escaient comentar alguns 
aspectes del document que han estat fins ara negligits. 
El document trasllada un tractat entre Jaume I i Abú 'Abd 
Allah Muhammad, encapçalant una nombrosa 
representació indígena, datat a Capdepera el 17 de juny 
de 1231, pel qual els andalusins de Manúrqa accepten a 
jaume, i a qui el succeeixi com a rei de Mallorques, com 
a senyor natural i propi i li reten homenatge, fidelitat i 
juraments al mateix temps que desfan i renuncien a 
qualsevol altre domini i conveni de subordinació feudal 
establerta amb altre persona . Aquesta acceptació de senyor 
natural es produirà amb l'entrega del castell de Menorques 
(«castrum Minorici.n>) i la presa de possessió serà 
simbolitzada per una cerimònia consistent en fer onejar 
el senyal o bandera («signum vel vexi llum>>) del rei jaume 
portada per cinc homes a la summítat del castell tot cridant 
el nom del Jaume i el seu domini. Fet això el control del 
castell tomaria al cap indígena designat per la pròpia 
comunitat que seria confirmat pel rei i els representants 
andalusins. 

Ignoro si hom ha estudiat sistemàticament aquesta 
cerimooia que també apareix descrita a alguns documents 
de compra i venda de castells. De totes maneres el valor 
simbòlic de la cerimònia només devia ser percebut 
correctament pels feudals . La diversitat en la producció 
i l'organització del poder polític a les formacions socials 
musulmanes, les limítacions socia ls a que a n'aquest s'el 
sotmetia i l'existència de nivells d'autoritat autònoms de 
l'estricte poder polític instituït, posem per cas, per una 

dinastia ( dawla ), que tenir,justameot, molta més capacitat 
d'integració social feien opaca la cerimònia. En tot cas, 
I' esment solemne del nom del sobirà dinàstic o d'un llunyà 
kalfta a l'endreçament públic del divendres (khutba) a la 
mesquita, era l'expressió simbòlica d'un dels nivells del 
poder i, precisament, del més mudable. 

Per ahra banda cal remarcar que en el moment de 
subscriure el document a Capdepera ell7 de juny de 1231, 
la ceriminia de presa de possessió del castell de Menorques 
no està consumada. Precisament el document preveu la 
seva celebració detallant-ne les operacions. Això vol dir 
que la presa de possessió efectiva és lleugerament poste
rior a la data del tractat. 

Quant a la localització d'aquest «castrum 
Minoricis», dificilment pot ser altra que Ciutadella mateix. 
I del «castrum» prendrà el nom precisament Ciutadella. 
Tanmateix, però, és difícil assegurar quan sorgeix el nom. 
Hom ignora el topònim àrab. Cap dels geògraf musulmans 
esmenta cap ciutat de Manurqa, ni tampoc ho fai\ els 
compiladors de diccionaris biogràfics. El cònsol genovès 
Caffaro al narrar I' expedició corsària contra Manu rqa 
l'any 1146, només fa esment de <<portu Fomeli» on 
desembarcaren. Tot i que l'amanuense d'aquesta part dels 
Anna/e ... dibuixa un curiós castell sobre una roca envoltada 
de mar, amb la precisió escrita de que es tracta de Minori ca, 
és insuficient per a assegurar que la plaça forta sigui 
justament Ciutadella i no Maó, per exemple. No es pot 
dubtar, però, de que el castell indica un lloc fortificat . Un 
castell més fort hi ha dibuixat sobre el nom de Almaria. 
Però el fet que en el tractat només es parli del «castrum 
Minoricis» on residia la sobirania permet pensar que el 
nom de Ciutadella fou la tradició catalana d'un a/-qasr i 
que entre 1231 i 1287 coexistiren paral·lelament les dues 
formes, com ho demostra la documentació catalana. La 
referència a que el tribut en bestiar serà entregat el mes de 
març «in litore maris entre almudainam de portu 
minoricarum « fa ben palès que l'anomenat <<port de 
Menorques)) on hi ha l'almudayna (al-mudayna), el punt 
més eminent i fortificat de la que és al-qasr, no és altra 
que Ciutadella, lloc de residència del complex administratiu 
i polític (mahkzan) andalusí. 

La forta tributació que recaigué sobre els andalusins 
ja ha estat prou comentada pels historiadors. R. Rosselló 
ha adduït documents que demostren com s'efectuava el 
pagament anual i com. per exemple, s 'especulava sobre el 
dret del bestiar de Menorca. Hi ha, tanmateix, un punt 
particulannent fosc. En el tractat no s'esmenta per res la 
quantitat de 200 besant de la qual hi ha constància docu-



mental de que es pagaven Aquesta quantitat, sembla que 
fixa, podria ser el resultat d'na negociació lateral en la 
qual s'estimés en 200 besant el producte de les quintes, 
impostos que gravaven el pas de mercaderies, que el 
makhzan andalusí percebia completament ea el cas_ de 
vaixells autòctons i la meitat en cas de que fossin forasters. 
Suposadament el rei l3Uil1A dedicaria aquesta seva mcitat 
a obres del castell. L'important, però, és notar que seria el 
makhzan I' enca~ de comptabilitzar i recollir aquestes 
taxes-. És evident que una negociació sobre aquest punt 
podia acabar en fixar una xifra anual, evitant d'aquesta 
manera enutjosos plets. També cal pensar en una 
subvenció pel transport del bestiar tot i que sigui contradita 
pel text del tractat. 

L'autonomia dels andalusins de Manurqa sembla 
directament garantida atès que ningú, català o jueu, podrà 
residir a l'illa sense el beneplàcit del makhzan i que els 
càrrecs de govern de la comunitat seran elegits per aquesta 
i confinnats pel rei Jaume, que també garanteix protecció 
sobre els seus nous súbdits. 

Els altres punts són, en general, desenvolupament 
més o menys prolixes del tipus de tractats elaborats per 
Gènova i Pisa, al darrer terç del segle XII. forçats sobre 
les ciutats marítimes musulmanes com a instrument de 
control del comerç mediterrani. 

••• 
El tractat s'estableix entre una figura força nítida, el rei 
Jaume, de qui emana tota la legalitat de la part catalana, i 
un tal Abú 'Abd Allah Muhammad descrit com a alfaquí 
(a/faqth), i a la vegada ocupant els càrrecs d' al-qadï 
(jutge) i a/-qa ïd (cap militar), que resulta signar per ell i 
« per ornnes senes et sapientes et per totum populum et 
habitatores insule supradicte». EL poder de' Abú · Abd 
Allah és, doncs, un poder delegat. N'és prova l'expressió 
acurada i l'esment de setze personatges. no hi ha cap 
dificultat en identificar aquests «senes» com a traducció 
de shuyükh (sing. .\·haylch, vell) i aquestes <<Sapienles}} com 

a traducció de 'ulama' (sing..' a1im) experts en especulació 
religiosa. I com que s'esmenten quatre personatges 
ostentant el títol d' al-faqïh cal pensar que els .fo.qaha ', 
juristes experts en dret musulmà (fiqh), formen part del 
grup dels <<S.apientes». 

El consell de vells (shuyükh) no és una figura po
lítica decorativa sinó una representAció dels caps de 
parenteles més fortes del territori fraccionat en alqueries i 
rafà.ls. Té, doncs. capacitat de limitació del poder poHtic 
exterior a les. comunitats camperoles. i pot, doncs, en 
oeasions substituir-lo. Els coosellsdevells-apareixen arreu 
dels tractats-de capitulació a la zona valenciana al menys 
a partir de 1238. hi ha documentat un exemple de la 
capacitat de pressió política d'aquest consell de vells a 
Mayurqa, durant I' atac pisana-català 1114-1115. 

Mubashir Nasir al-Daw:la, segons el Liher 
Maiolichinus, consulta el consell dels vells per si es pacta 
amb els pisans o, en canvi, atorguen el domini als 
almoràvits: 
<<Quan colit interea tellus Balearica regem 
Nazeredolus Bu.rabe, preterritus isti 
Confususque novis, in cetum cinvocat omnes 
Causas maiores per quos tractare solebat, 
Consilium quorum plano sermone requerit, 
Si ve Moabitis optare tradere terram, 
An cum Pisanis aliquod coniungere fedus». 

La resposta dels vells és més ambigua del que els 
comentaristes moderns semblen pensar. Sigui com sigui, 
el fet és que Mubashir accepta un tractat de capitulació 
amb els pisans i sobtadament canvia de parer. I diu que 
ho fa tot obeint la decisió del consell de vells: 
«Firmat el hec veterum consulta fuisse suorum» 

L'editor C. Calisse. desconguent l'existència i 
funció del consell de vells, creu que el poeta «attribuise 
aglí Arabi le istituzioni che avevano allara i comini 
italiani». És clar que el p~ que havia pres les seves 
acurades notes, ho interpretava millor que el seu editor. 
A la narració dels fets de la conquesta de Mayurqa, com
pilada dins els cercles burocràtics entorn del rei jaume, 
també es fa esment d'un consell de vells . 
També la narració de les accions portaran a la signatura 
del tractat de Capdepera atorguen una funció important 
al consell de vells que sempre figura com a formant part 
de les negociacions juntament amb <d'alcaid, e son frare, 
e El Moixerif ... e tots els vells». I segons la narració del 
rei Jaume»foren aquests los missatgers qui vengren de 
Menorques: son frare de l'alcaid, e l'almoixerif. e cinc 
vells, los pus honrats del'illa». Es tracta, doncs, d'un po
der i.nstitncional molt estable i prou documentat en diverses 
ocasions al llarg de més d'un segle, tot i que hom ignori la 
seva exacta estructuració i els mecanismes que regulaven 
la seva selecció i funcionament La funció social i política 
dels fuqahq · i dels 'ulama ·, suficientment documentada 



arreu d'al-Andalus oriental (sharq), és un fenomen d'un 
abast molt més general i que té una cronologia relativament 
prectsa. 

Cal dir, en primer lloc, que I' influència dels 
col·lectius religiosos es deriva precisament de les seves 
competències que afecten. pràcticament, tots dels nivells 
i dimensions de l'espai social i polític de la societat mu
sulmana. Aquestes competències són la producció i 
organització del dret, l'educació; i concernent també 
aspectes clau de la fiscalitat, del comerç i de la producció 
intel·lectual . Amb absència d'especifiques corporacions 
municipals a les ciutats i amb la fragilitat de les diverses 
oficines estatals (dawawin , s ing . diwan) quan, 
precisament, els g rans estats centralitzats s'havien 
esmicolats en fugisseres dinasties controlant zones de 
límits ben esfumats, els col·lectius religiosos, doncs, 
asseguraven a la vegada la integració social a partir de 
l' adhesió religiosa i el funcionament civil de la vida 
col·lectiva, no sempre garantit pel poder polític de les 
dinasties. I d'aquesta manera, com ho formula R.W : 
Bulliet, si bé els col·lectius religiosos <QlUlÍ no aconseguiren 
crear ells mateixos un Estat poderós, al menys contribuïren 
força a la sobrevivència i al poder de l'Estat existent pel 
fet d'assegurar un alt grau d'ordre social». 

fls IJd' •• 11ydru 

A les societats de la part oriental (sharq) d'al
Andalus és perceptible ja a la segona meitat del segle VI/ 
XII una debilitació intmsa dels aparells estatals (makhzan) 
que esdevenen gairebé autònoms de les seves societats i 
creixentment depenents dels ingressos de duana provinents 
del tràfic genovès i pisà i, sobretot, limitats per la coacció 
corsària exercida per aquests . La presència de mercenaris 
és congruent amb la grandària del clivell entre poder 
dinàstic i societat. Des d'aquesta perspectiva s 'entén millor 
la història de les Illes Orientals a partir, diguem-ne, del 
574/1 178-1179. Tot. i que el fenomen fins ara descrit és 

incipient, el seu perfil és ben clar; els mamluk d'Egipte al 
segle VIl/XIII en seran l'exemple més perfecte. 
Efectivament, com observa G . Rosselló, Isbaq b . 
Muhammad b. Ganiya utilitza la qual ificació d' al-faqih i 
no de amir en els seus tractats amb Gènova i Pisa. de 577/ 
1181 i 5 80/1184. En canvi en el tractat signat amb Gènova 
el584/ll88, a'Abd Allah Ishaq b .Muhammad se li dona 
els títols de amir i de rex. Això evidentment, és reflexa de 
la dificultat d ' identificar i comprendre l'organització po
lítica andalusina i els diversos nivells de poder existents i 
la seva relació. 

Gràci.es als treballs de D. Urvoy hom coneix prou 
bé les diverses esco les dels diferents col·lectius 
intel-lectuals, bàsicament formats entorn del fiqh, del 
hadith (tradició), del kalam (teologia), de les lectures 
coràniques (qira' at) i exègesi de l'Alcorà (tafsir) , i els 
lligams entre elles i les formes de transmissió mitjançant 
un complex sistema de deixebles. L'estudi rigorós de D. 
Urvoy posa de reU eu que la societat de Mayurka, juntament 
amb tot el sharq al-Andalus, davant l'amenaça feudal 
reaccionà amb una més estricta adhesió als trets islàmics 
fonamentals i això ho portaren a tenne els 'u/ama ' amb 
una intensa estructuració dels col·lectius r igorosos 
dirigents, romputs finalment per la conquesta catalana. 
Un gran nombre d'aquesta fuqahq i "u/ama' participaren 
a la resistència, a la Serralada de Tramuntana, en contra 
dels conqueridors catalans. 

D. Urvoy fa notar també que tot i que Mayurqa 
havia gairebé monopolitzat la reflexió inteHectual i reli
giosa de les Illes, quan aquesta cau en mans dels catalans 
Manurqa concentra i reactiva el p rocés desenvolupat a 
Mayurqa. Aquest és, sense dubte, el context a partir del 
qual cal entendre la presència i funció principal dels 
fuqaha ' i 'u/ama· a Manurqa plasmada en el tractat de 
Capdepera i en l'ulterior organització política de l'illa. La 
personalitat d'Abu ' Uthman Sa'id b.Hakam domina 
l'esforç de la resistència tant a nivell de ,mantenir i 
vigoritzar la cohesió de la comunitat , a traves de l'Islam, 
com d'aconseguir el respecte i duració del tractat. Això 
darrer implicava el pagament d'una elevada tributació 
anual més difícil de reunir si hom té en compte la 
sobrepoblació de l'Illa, alberg de refugiats . 

Fa estona ja que hom sap qui era Abu 'Uthman 
Sa'íd b . Hakam. El seu nom ocupa el tercer lloc a la llista 
de personatges andalusins que figura en el tractat de 
Capdepera. 

Nascut a Xàtiva el 601/1204, estudià a lshbiliya 
(Sevilla) on rebé dels seus mestres la llicència per a 
ensenyar (ijaza) . Després va anar a Ifriqiya on exercí 
funcions de secretari (katib ). Finalment arribà:: Mayurqa 
el mes del ramadam de 624ill5 d'agost- 14 de setembre 
de 1227, quan era governador (wali) de les Illes Abu Yahya 



Muhammad b. Abi 'Imran. al-Timmalali. Abu 'Uthman 
Sa'íd b. Hakam tenia doncs, 23 anys. Fou anomenat 
col·lector d'impostos ( al-mushrit). La.narra.ció del rei Jaume 
en un text poc remarcat fins ara ve a confirmar aquest 
càrrec exercit encara per Abu' Uthman l'any 63 Ul231: 

«E l'alcaid, e son frare, e el Moixerif, lo qual nós 
puis faem raiz de Menorca, qui era natural de Xibilia, e 
tots los vells escoltaren molt bé la carta e el misatge que 
nós los enviam, e ab gran devoció: e dixeren que 
s'acordarien». 

Naturalment el comentador no endevina que 
l'almoxerif és Abu 'Uthman. El text precisa que «era na
tural de Xibíla» topònim tampoc identificat pel comenta
dor, ·i que no és altra cosa que una lleugera deformació 
de' lshbiliya on estudià Abu 'Uthman. 

Hom ignora com desplaçà a Abu 'Abd Allah 
Muhammad que conclou, en funció delegada, el tractat de 
Capdepera. Al-Marrakushi assegura que fou Ab u ' Uthman 
el qui va negociar l'afer. És possible. Fa referència també 
a uns fets força confusos esdevinguts el 3 de shawwal de 
l'any 63112 de juliol de 1234 i seguidament ja esmenta a 
Abu • Uthman corn.a autoritat principal de l'illa. Tal vegada 
el Kitah Luhad al-a/bah aporti dades per a comprendre 
millor aquest text d'al-Marrakushi. El segur però, és que 
1247 Abu 'Uthman és esmentat com a ra'is (cap princi
pal) de l'illa. És un dirigent dur que condemna a mort al 
bevedors de vi, per exemple, atès que, donada l'existència 
abundosa de vinyes, «si la fent es dediqui és a beure vi i a 
engatar-se, seria impossible que la conservessin, a l'illa; 
els enemics ens derrotarien». Al mateix temps organitza i 
encoratja l'estructuració d'un cos ben cohesionat de fuqahq' 
i 'ulama' i atrau cap a Manurqa intel·lectuals d'ahres parts 
d'Al-Andalus i del Magrib, i aconsegueix de crear un cercle 
de deixebles menorquins També cal destacar que en aquest 
te~P.~ es .<legué organitzar el cos de mercenans turcs que, 
segons R. Muniàner, els catalans trobaren a l'illa. Aquesta 
presencia de mercenaris turcs, malgrat sigui dificil de me
surar, és un indici clar de l'insuficiència militar davant els 

exèrcits feudals que experimenten les societats musul
manes a partir del segle VIXI. EN general la presència 
instituciooals d'un exèrcit d'>>esclans>> (mamlik, sing. 
mamlak) palesa uns irrecuperable fractura entre el po
der polític dinàstic (dawla) i el conjunt social. 
Segurament més aquest exactament el cas de Manurqa, 
però caldria estudiar-ho. De totes maneres la insuficiència 
militar és ben palesa i deriva fonamentalment tant de 
l'absència de «senyors» com de la debilitat i indefinició 
del control polític del makhzan. 

Abu 'Uthman mori el 680/1281, sis anys abans 
de la implacable conquesta catalana. Sembla que el seu 
fill 'Umar Hakam b. Sa'id el va succeir com a ra 'is. 
però vers febrer de 1287 i després de capitular, amb dos 
matalassos i el blat que podia necessitar, el seu gran grup 
familiar s'embarcà cap a Ceuta des d'on passà a Grana
da on visqué un temps ensenyat hadith. hi ha reports de 
que va morir víctima d'un naufragi anant a Tunis. Mentre, 
la societat andalusina de Manurqa havia estat anorreada 
fins a l'arrel en el plac de sis mesos. ja no quedaven ni 
les ombres dels indígenes. 

La història de' Abu 'Uthman i del seu fill 'Umar 
Hakam b. Sa'id illlust.rena la perfècció un tret ~ntal 
dels col·lectius inteHectuals musulmans: la seva mobilitat 
i la seva capacitat de trasplantació funcional arreu de la 
societat musulmana on sembla com si les especifitats 
locals fossin senzillameot accessòries. Els exemples són 
abundosos. Basti, doncs, fer esment a la Mayurqa termi
nal de'lbn Amira al-makhzumi nascut a València el580/ 
1184, estudiant arreu d'al-Andalus i viatger a Orient el 
627/1229, i que era qadi a Mayurqa quan la conqllesta 
catalana. Fuig a València on toma a trobar conqueridors 
feudals catalans el 636/1258. Se'n va, finalmen_t al 
Magrib i després a Tunis on mor entre 656-658 /1258-
1260. parts del seu llibre, malauradament perdut, sobre 
els darrers temps de Mayuqa foren recollits per al
Maqqari. Aquest incansable transitar dels intel·lectuals 
assegura, a la vegada, una fluent transmissió de idees i 
d'escoles o esdevé una eina potent d'integració social de 
la comunitat musulmana, especialment fecunda on el 
poder polític dinàstic és poc organitzat o fa fallida. En 
aquest sentit resulta especialment explicativa per als 
segles V-VII/ Xl-XII andalusins la hipótesi de 
R.W.Bulliet segons la qual «el vertader fil conductor de 
la història musulmana no es troba en el terreny polític 
dels califes i sultans, sinó en el terreny social on els 
'u/ama · servien de cor batent de la comunitat històrica 
musulmana. 

Sobre Mayurqa 
M. Barceló 
Quaderns de ca la Gran Cristiana, n° 2, 1984 
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jo, que se m'ocorrien dues raons per a la reculada i que 
Lada una d'elles em semblava igualment negativa. En 
primer lloc, la davallada de manifestants podia obeir a la 
creença que ja hem aconseguit normalitzar la situació i no 
cal seguir sortint al carrer per a reivindicar els nostres 
drets històrics. D'altra banda, podia passar, també, que 
molta gent hagués arribat a la convicció que no hi ha res 
a fer, que tot és inútil, que és impossible superar el grau 
de colonització que se'ns ha imposat. 

El meu amic em va fer veure que hi ha un tercer 
motiu, possiblement més decisiu que els dos que jo li deia: 
el cansament de la gent. Argumentava, el meu amic, que 
ni a les capes més conscients i dinàmiques de la societat 
se les pot tenir en estat permanet de combat. Sortim al 
carrer el 31 de desembre, l' ll de setembre, pel mes dc 
maig .. . i sempre per a reivindicar els nostres drets, per a 
manifestar la voluntat de viure amb normalitat, en la 
nostra llengua, per a exigir més autogovern. I a pesar de 
la insistència, en segons quins aspectes, molt especialment 
en els lingüístics, reculam a les totes. 

Efectivament, això cansa i la gent es desmoralitza. 
Són a prop d'aconseguir-ho: estam a punt de fer figa. 

Que per aquí proliferen els negocis en mans 
d'alemanys no és cap novetat. cn~c que a hores d'ara ja ho 
tenim ben assumit . Els nostres ulls ja s'han acostumat, en 
passar per davant de molts d'establiments, en mans 
d'alemanys o d'espanyols, i trobar-se tota la ret.olaciú 
exclusivament en la llengua germànica. Ni una lletra en 
cap altre idioma. I ja no dic en català perquè quakú no es 
foti a riure. 

Fa uns dies, un company em traduïa un d'aquests 
reclams d'un bar de tants del carrer de l'Agulla: Tenim pa 
alemany del dia ... jet per un forner alemany. Aix<'> és com 
l'an(•cdota qm• en Pere Capellà contav~ en el Diari de 
Balears, d'aquell professor que, a un bar dc la Llotja dc 
Palma, es va trobar que també tot estava en alemany, fins 
i to~ l'anunci del pa amb oli i olives; com que aquest 
professor va resultar que en sabia, d'alemany, el va 
emprar per demanar-ne, dc pa amb oli, per<'> la cambrera 
li contestà que no li parlàs en mallorquí, que no l'entt•nia. 

Per C<'rt, ja deveu saber que p{•r cada sol·licitud per 
a <'xaminar-se en català de la teòrica dd carnet de conduir 
st•'n presenten l'ÍIH' per a fer-ho <'n alemilny. Veís a quin 
punt hem ilrribat? Sols l'in e p<'rsones, l'anv passat, 
s'examinart•n en la nostra llengua, nwntrl' vint~i-dnc ho 
fei<·n en la llt•ngua d<' Godlw. 

P<'n\ segons ditH'Il, anam bé. 
Sí, \'t'll t <'ll popa. 

Ara us ho contaré, com anam de bé. 
A una botiga despatxen un matrimoni mixt, 

mallorquUpeninsular, i un fill seu. Aquest al·lot, jovenet, 
va néixer a Mallorc.a, ha estat escolaritzat en català i, 
teòricament, ha sortit de l'escola beneït per aquest 
meravellós bilingüisme que els nostres polítics ens 
encolomen com a font de la felicitat. 

Però, naturalment, el fill dels botiguers només parla 
en castellà. I no és que parli el castellà amb els seu pares 
sinó amb tothom. I aquest tothom m'hi inclou a mi, que, 
en tant que client, faig servir exclusivament el català. I 
puc estendre l'exemple a bastants d'altres establiments, 
bars, botigues, restaurants, el que vulgueu. 

Em queda el dret d'anar a una altra botiga o a un 
altre bar, però, francament, de cada vegada queda manco 
per triar. El rotlo s'estreny. 

Però anam bé. No cal que ens preocupem. 

T~ 

Fonèticament, hi ha una gran distància entre 
distància i distancia, de manera que tots podem distingir 
que el primer d'aquests mots (distància) és un substantiu 
i el segon (distancia) és la tercera persona del present 
d'indicatiu del verb distanciar. El primer, com es veu 
clarament, duu l'accent en la primera!!· mentre el segon 
el duu en la segona!. encara que no es noti a simple vista 
(pen) sí a simple oïda). 

El problema és que, molt especialment a TV1, està 
fent fortuna la confusió entre les dues formes, a favor de 
la primera, en molts dc casos semblants a l'exemple que 
he posat: dt~núnda/denuncia, pot<~nda/potenda, 
evidència/cvidenda, etc. etc. Així, substantiu i forma 
verbal són pronunciats semblantment. 

Els mallorquins mai no ho hem fet això, però ara, 
per influència del castella i a través dc TV], aquest calc 
fonètic també comença a f<•r estralls entr<· nosaltn•s. Cal 
anar en compte i mantenir la puresa dc les formes. En 
aquest terreny, qui en fa renúncia, renuncia per a tota la 
vida. 

Els Jcx:s Uniwrsitaris que s'ha d<· n•lebrar a Palma 
ja h'IH'n hinuw: Un veraiW en Mallorca. Bon profit t•ls 
faci. 
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Capdepera, 

ara fa 75 

anys 

9rl aig de 1923 

êlecclon.s de dipultJI.s 

Diumenge passat, tingueren lloc les eleccions 
de Diputats, votant, com se sap, la immensa 
majoria la candidatura liberal. Els qui cercaven vots 
per dita candidatura, entusiasmaven els electors 
diguent-los que d'ella rebria el poble de Capdepera 
grans reformes i beneficis, i degut segurament a 
aquestes promeses molts ds donaren ds vots. 

El que importa és que complien d que han 
promès, que a Capdepera el considt~ram un dels 
poblt~s mC>s abandonat.-, dds polítics. 

CJlefonne.s t1 fer 

Tenim una carret.<.~ra, aprovada ni més ni 
mam~o qut~ pt~r lt~s Corts, que ens uniria din~ctamt~nt 
amb Son Servera passant per la part del nostrt~ 
terme més rica i frondosa, que ens acostaria molt a 
les nostn~s famoses Coves, i en const~qüènda 
donaria fa<:ilitats grosst's als turistt•s, i aqut•sta ca
rretera, pt•r negligència dt'ls nostn•s cappan•s diuen 
que no es farà. 

A Cala Rajada hi fa falta com t•l pa de cada 
dia una Capt•llt•ta mt>s gran i mt>s digna, i tenwm 
que si ht•m d't•spt•rar r<~s d'ells pogut•m esperar 
d'asst•guts, a pt~sar de passar-hi la família dt• D. 
Juan Mardtuna grossa tt•mporada. I això qm· t'nd 
Port d'Andratx dt~ donatius dt• l'Estat aconst•guits 
pt•ls libt•rals st~ n'ha aixt•cada una th• bt•n gran i 

hermosa. 
Hem seguit, passa per passa, tota la 

tramitació de l'assumpte del tren d'Artà a Cala Ra
jada i hem de dir que fins ara, no he vist el més 
petit esforç i ajuda de dits polítics, si s'ha avançat 
molt aquest projecte és degut a l'esforç de D. Rafel 
Blanes, que no sabem a quin partit polític milita. 
N'hi ha un altre d'important en vies de feliç 
realització, com és la concessió del port de Cala 
Rajada, i tampoc se deu a la gestió dels nostres 
liberals. 

A Felanitx i a Alaró han aconseguides grosses 
sumes per als seus santuaris respectius i a nosaltres, 
pel nostre de l'Esperança, que és la nineta dels 
nostres ulls, no ens han enviat ni un cèntim. Essent 
persones sèries i formals les que ens feren els 
oferiments, ens queda una petita esperança que 
alguna cosa faran, perquè això seria un gran 
desprestigi per a ells i ja que quan se va tractar de 
la realització del ferrocarril de Manacor a Artà per 
culpa d'alguns d'ells, com tots sabem, no 
inclogueren el poble de Capdepera, al manco ara 
que podem dis pondre dc l'ajuda del seu partit 
esperam que quedam en el seu lloc. El temps ho 
dirà, mentre nosaltres tenim presa ben bé nota de 
tot. No volguérem exposar aquesta tristíssima 
realitat, la setmana passada perquè no se digués 
que mos animaven mires partidistes, i ho fem avui 
p<~rquè està dins s'ambient del poble, perquè si no 
sc fa res del que hem apuntat hi haurà qualque 
persona que quedarà molt mal parada t~n la seva 
serietat. 

cprogrt1mt1 de f'excur.s/6 t1 ./Jiuc 

És molt gran l'entusiasnu.~ que reina dins el 
nostre poble gahellí degut a la peregrinació que es 
fa al Santuari de Lluc. Tots els pelegrins van als 
t~nsais 'que es fan a la parrè>quia, pasS('Jl de 50 els 
carros que hi ha apuntats i passaran de molt lt~s 
400 pt•rsoncs qm~ aniran a Lluc. L'itinerari és el 
S<'!,riient; a nit, dissabte.~. a lt•s 8 del vespre se repicarà 
i tots ds pelegrins compareixeran a la parrè>quia 
amb comestiblt~s per a tres dies i desprt>s d'haver
se despedit dd Santíssim se dirigiran cap a la sortida 
del poble, a on hi haurà t•ls carros i st~guidanwnt 
se partirà. 

A les .'5 del matí missa a l'Església parroquial 
dc Manacor. A lt~s 6 sortida dt• Manacor passant 
pc.•r Pt•tra i Silwu; ('ll aquc.•st. poble st• donarà una 
hora dt• tt•mps per veure sa fira i després cap a Inca 

Cap Vermell 12 - -------------------------



història 

falta gent, a on dinarem i estarem fins a les 2, 
després partirem cap a Selva on -hi haurà mitja 
hora d'aturada per visitar el rector D. Toni Galmés, 
sortint després cap a Lluc, arribant allà a les 5 del 
diumenge al capvespre. Allà s'estarà fins dilluns a 
les tres del capvespre, sortint per passar per 
Moscari, Campanet, Sa Pobla, Muro, Santa 
Margalida i Artà, arribant a Capdepera dimarts dia 
de l'Aparició de Sant Miquel devers mig dia i 
després d'haver cantat el Tedèum, i cap a casa seva 
falta gent. Déu ens doni bon camí i salut per tor
nar-hi i que la Mare de Déu ens beneesca a tots. 

CZln èx/1. l'excurs/6 tJ .8/uc 

Amb un entusiasme indescriptible se realitzà 
la peregrinació que teníem projectada. El número 
de pelegrins no baixà dc 500. Totes les parts del 
programa quedaren exactament realitzades. A 
Manacor hi diguérem la missa dc comunió a la que 
assistiren tots els pelegrins combregant-hi la major 
part. A Lluc hi arribàrem devers les vuit i ens 
n·beren els blavets amb un cant de salutació i 
seguidament entràrem dins l'església per assistir a 
l'hermòs Mes de Maria que en obsequi a nosaltres 
ens feren els pares d'aquell Santuari. El demati a 
les sis, del dilluns, se celebrà el solemne ofici en el 
qual cantaren els blavets alternant amb ds pelegrins 
i acabà amb una comunió molt devota i 
concorreguda. A les dut•s se va ft•r la funció dc> des
pedida en la qual d pare Mirallt•s ens dirihrí una 
fervorosa plàtica i seguidament t•ns posàrem t'n 
camí. L'arribada a Capdepera va ser a les onZt' del 
dimarts. Ens n~ben•n amb solt•mnitat. El bade major 
i la m ús ka t'ns acompanyaren fins a l' <'sglésia on 
s't•ntonà un «T<'dèum» amb acció dc t-,rràci<'S a D<~u 
per lo be qut~ ens havia anat tot. 

St•gons His1~nda, 
els sous i Ics ¡wnsions de les Ball'ars l'S 

trol)('n a la cua d<• l'Estat. Horror! Sorn ds 
prinwrs l'I\ quasi tot i, justanwnt, som els 

darn·rs l'Il retribucions als qui ml·s lt•s 
rH•n•ssitl'll. I erwara hi podrít•m af,•gir-hi 

l1~s hosst~s de polm•sa dt• la nostra 
Comunit.ar. 

Dimarts passat, el diligencier D. Bartomeu 
Flaquer (a) Mengol inaugurà un servei d'autos fins 
a Cala Rajada. Celebram la millora i li feim avinent 
que procuri en el preu i demès contentar el públic, 
perquè tenim a la vista una carta d'un gabellí que 
viu a Barcelona que ens diu que té projectat im
plantar-ne una altra per poc que vegi res a fer, i 
n'hi hauria si En Mengol carregàs el públic amb 
preus molt crescuts. 

A la darrera sessió de l'Ajuntament se 
determinà fer una gran festa per la benedició de la 
nova bandera mallorquina, que temps enrera havia 
votat confeccionar, perquè al costat de l'espanyola 
quedàs desplegada en les grans solemnitats. Aquesta 
bandera la broden lo més distingit del poble, baix 
la direcció de les Monges Franciscanes. Quedà 
encarregat de l'organització de dita festa el regidor 
Síndic D. Pep Bauzà (a) Tacó. Segons notícies, se 
farà el dia de Cincogema, i assistiran quasi totes 
les personalitats que formen la Junta dc l'Associació 
per la Cultura Mallorquina i entre d'ells els senyors 
dt~ S'Heretat i el Batle Major dc_~ Palma, D. Guillem 
Fort_eza. El capvespre un enginyer agrònom donarà 
una conferència. En el proper número donarem d 
programa ben detallat d'aquesta festa tan simpàtica, 
que segurament resultarà un èxit complet. 

Recopilà per Cap Vcrmdl 

Nicolau Pons 
maig 1998 

Sl 

Cap Vermell 13 



col.laboració 

P:l que sembla, hi ha dos tipus de progrés, 
el benentès i el malentès que és el dels 
altres, d'ells, deb dolents. Que ens ho 

expliquin, que ens expliquin els seguidors de 
la secta del Jesús del Bon Progrés la nova 
teologia i els seus manaments. 

Els progressistes, des de fa més de dos 
segles, venen elaborant una potentíssima 
doctrina que ha desbancat qualsevol altra 
punt de vista sobre la realitat. Ningú gosa avui 
en dia qüestionar, i molt menys negar, el 
progrés, quan tot es fa i justifica invocant el 
seu nóm. 

Els comunistes, els liberals, els feixistes, 
els nacionalistes, els europeistes, els 
internacionalistes, els ecologistes, els 
promotors immobiliaris, els industrials, els 
pacifistes, els militaristes, els racistes, els 
partidaris de les autopistes i els seus detractors, 
la comunitat autonoma d'Andalusia, els pro i 
els antinuclears, els vegeterians i els 
homeòpates, tothom apel.la el progrés per a 
justificar la seva conducta. 

Això quan la idea de progrés ha deixat 
d'esser una idea~força esencial per a 
interpretar Ja realitat i ja no és gaire útil per a 
enfrentar~se als reptes del món actual. Es fa 
necessari un canvi en la manera d'interpretar 
els fets i la gent, tot i que no s'ha acabat 
d'inventar el dogma capaç d'aportar una nova 
visió. 

Els que s'oposen a) port esportiu o al que 
ufemisticament s'anomenen plans d'embe
lliment no se'n surtiran, pens, si accepten dis
cutir des de dintre del paradigma del progrés. 

No en volem de progrés, no ens interessa 
el progrés, que se'l fiquin on els càpiga, el 
progrés. 

Ho sé, acab d'escriure una blasfèmia 
susceptible d'escandalitzar al més teb dels 
feligresos. Deman disculpes. 

Cap Vermell 14 

Cellers de Santa Maria 

A Santa Maria, s 'hi ha donat una activitat 
vitivinícola digna de remarcar, la qual ha arribat 
als nostres dies encara que sigui més petita. 

Els cellers de venda a la menuda d'aquest 
poble són desconeguts per a la resta de l'illa, malgrat 
tot, això no impedeix que gairebé cada any puguin 
exhaurir la seva collita. 

Les varietat més utilitzades en I' obtenció dels 
vins són les autòctones Callet i Manto Negro (la 
més abundant) També és vinifica l'autòctona 
Premsat Blanc, per als blancs. 

Una de les característiques dels vins que 
s'obtenen en aquesta casta de cellers sol ser l'elevada 
graduació alcohòlica, degut en alguns casos a la 
sobremaduració, però principalment a la vinificació 
del manto Negro~ aquesta caracateristica suposa, 
en moks casos, tot un orgull per als elaboradors. 
Els vins són de consum ràpid i les virtuds o 
mancances de les diferents collites s'accentuen mok. 

Si hom passeja pels carrers de Santa Maria, 
podrà comprovar que a l'entrada d'algunes cases 
hi ha penjat un brot de pi, fet que suposa una senyal 
inequívoca de que ens trobam davant d'un celler i 
allà s 'hi pot comprar vi. El canvi de brot de vi 
correspon al canvi de bóta. Malauradament ja són 
molts pocs els pobles on es dóna aquest fet. 

A continuació donarem unes quantes adreces 
de cellers que podeu visitar: 

Can Vmagre 
e/ Paborde Jaume, 17 A Telèfon 62 03 58 

Ca Sa Consellera 
el Baronia de Terrades, 36 (Sa Viteta) telèfon 62 
05 20 

Can Cerdó 
era d'Inca, km 16 (Can Cerdó) telèfon : 62 OI 97 

Es Cabàs 
el Llarg, 136 telèfon: 62 05 46 

Ca Sa Consellera 
d Mossèn Vich Salom, 16 telèfon 62 OI 42 

Francesc Grimalt 



informe 

LES NOSTRES PLATGES 

Una platja és un bé ambiental però els 
nostres avantpassats no en tenien consciència 
perquè no formava part del seu sistema econò
mic. Actualment la gran demanda d'aquest 
espai per a ús turístic i la seva escassesa fa 
que tengui un gran valor econòmic; l' Admi
nistració, amb la intenció de millorar aquesta 
valoració, hi ha intervingut en els darrers anys. 

La primera sol.licitud per a regenerar una 
platja mallorquina fou engegada pels hotelers 
de Cala Rajada fa uns vint-i-cinc anys; propo
saven millorar cala Agulla. Aleshores l' Admi
nistració demanà un informe tècnic a l'Institut 
Oceanogràfic, el qual fou negatiu i es rebutjà el 
projecte(1 ). Per tant, els primers intents per 
intervenir sobre els sistemes dunars daten mit
jans dels anys setanta. 

Els investigadors de l'Institut Oceanogràfic 
desaconsellaren la regeneració de l'Agulla 
argumentant que totes les platges tenen el seu 
perfil i aquest depén: del tamany dels grans d'a
rena, de la morfologia de les platges, dels 
bancs d'arena, dels corrents marins,etc; per 
això, quan artificialment es modifica el perfil 
d'una platja ia pròpia dinàmica del sistema lito
ral tendeix a que aquesta recuperi la forma pri
mitiva. 

Llavors la imatge que el turista tenia for
mada de Mallorca era coneguda com les tres 
esses: "sea, sun and sand" (mar, sol i arena). 
Els nostres hotelers, conscients de la necessitat 
d'alimentar aquesta imatge, recorregueren, 
com a darrera solució, al transport d'arena en 
camions des de cala Mesquida. 

Una segona regeneració de l'Agulla es 
produí a finals dels anys vuitanta, quan el vai-

AL COMPANY JOAN ARBONA. 
BATLE DE SÓLLER 

xell, un diumenge de I'Angel, abocà una gran 
quantitat d'arena que multiplicà l'extenció de la 
platja. Aquells anys també foren regenerades 
Son Moll i la Font de sa Cala on, a més, cons
truïren marjades amb sql "d'arena per a aug
mentar l'extensió d'espai pèr prendre el sol. 

En aquells moments les platges s'adminis
traven com un solàrium, on el que interessava 
era millorar la relació: metres quadrats de plat
ja per turista. Segons dades facilitades pel · 
POOT corresponents a l'any 1993, a cala Mes
quida la relació metres quadrats/usuari era de 
57'20, a l'Agulla de 7'62 i a Canyamel de 21 '05; 
es considerava com a acceptable la relació 
7'50; per tant, cala Agulla, una de les platges 
més saturades de l'lila en els mesos de juliol i 
agost, encara gaudia d'espai suficient.(2). 

Aquestes regeneracions han estat unes 
actuacions molt negatives pel nostre litoral; han 
comptat amb l'oposició de la comunitat científi
ca i de les instàncies europees que prohibiren 
les extraccions d'arena sense una anàlisi d'im
pacte ambiental. A més resultaven molt cares. 

A més d'aquestes regeneracions, l'Ad
ministració ha realitzat altres actuacions dissen
yades per enginyers que també són discutibles; 
em referesc a la construcció d'esculleres paral
leles a la platja com la de la "Ciudad Jardín" a 
Palma, unes altres en forma de braç a la zona 
situada entre cala Bona i cala Millor o una escu
llera submergida a la Font de sa Cala. Totes 
aquestes obres havien de servir per a neutralit
zar la força dels temporals abans d'arribar a Ja 
platja i evitar el transport d'arena. Les actua
cions es feren sense estudis previs, ni tenir en 
compte el manteniment de la vida marina i els 
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principis que regeixen el funcionament d'una 
platja com un sistema natural. 

Quan en Jaume Cladera era encara con
seller de Turisme, el sector hoteler insistí què 
constàs en el POOT que en aquells moments 
s'elaborava la necessitat de regenerar puntual
ment les platges. La proposta no fou atesa per
que el conseller ja considerava la regeneració 
com una nesura ineficaç. 

Per una gestió més satisfactòria del litoral 
cal aprofundir en el coneixement dels ecosiste
mes implicats i valorar qualque cosa més que 
l'aspecte extern de la vorera de. mar i les actua
cions que s'hi realitzen. La Comunitat Eco
nòmica Europea concedeix les famoses bande
res blaves a aquelles platges que compleixen 
unes condicions ambientals centrades en 
aspectes externs facilment perceptibles senso-
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rialment, és a dir, la platja ha de ser 
.. bella i assolellada, no s'han de sentir 

olors desagradables, ni la presència de 
bactèries fecals a l'aigua, ni un deter
minat nivell de renou, ni brutor, ha de 
comptar amb vigilància i senyalització i 
altres requisits; per a la C.E.E la quali
tat és sinònim de salubritat biològica, 
confort i estètica. 

Però la qualitat ecològica és 
qualque cosa més; normalment la 
vegetació dunar de les nostres platges 
ha estat arrassada o malmenada amb 
la intenció d'ampliar l'espai disponible, 
sense tenir en compte que les plantes 
són un factor essencial per a fixar l'a
rena i evitar la seva pèrdua; la presèn
cia d'alga, possidònia oceànica, ha 
estat considerada com a brutor, quan 
és un magnífic conservador físic de l'a
rena els mesos d'hivern; la neteja de 
l'arena es fa de manera mecànica 
ficant en el mateix sac l'alga, les llos
ques de cigarretes i les copinyes. 
Ambientalment les nostres platges 
compleixen els criteris de la C.E.E i 
són correctes per a l'espècie humana, 
però ecològicament ja no funcionen 
com un sistema natural capaç d'auto
regular-se; com diu el professor de 
I'U.I.B Antoni Martínez: "ecològicament 
ja no tenim platges sinó solàriums". 

Al mateix temps que era palesament com
provable el fracàs de les iniciatives dels engi
ners per regenerar les platges, la Universitat de 
les liles encetava la tasca investigadora des 
d'uns paràmetres ecològics; fruit d'aquest 
esforç és la tesi doctoral del geògraf Jaume 
Servera i Nicolau sobre els sistemes dunars de 
les Balears (3), "estudi amb el qual s'ha sem
brat una tanca fins ara gairebé erma dins la 
geografia física de les nostres /lles" (4). 

L'espai terrestre dels sistemes dunars ha 
estat sotmés a tot tipus de contrarietats fruit de 
la presió urbanística i del trànsit de vehícles i 
persones. Però hi ha actuacions especialment 
desconcertants, com la que realitzà la passada 
primavera el Consorci per a la Defensa de la 
Natura a les voreres del camí que des de la 
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carretera de can Patilla condueix a la platja de 
cala Moltó. L'actuació era encertada i consistia 
en aclarir la franja del bosc que voreja la carre
tera i capolar amb una màquina tota fa brossa; 
però també es tallaren les savines i això és el 
que no s'entén; en aquest indret les savines 
estan protegides per la Llei d'Espais Naturals 
de 1991. Com és possible que un organisme 
públic faci aquestes infraccions?. 

La passada tardor, quan s'excavava el 
solar on han construït l'hotel Green Garden (?), 
arrabassaren els matolls i les savines; de la 
vegetació autòctona únicament s'han salvat els 
pins situats als indrets ajardinats. Des de la 
carretera s'observa que han plantat xiprers, un 
arbre que pertany a la mateixa família que les 
savines i els ginebrons. Tan poc respecte els hi 
mereix la vegetació del país?. Les savines són 
uns arbres de creixement molt lent que poden 
arribar al milenar d'anys. Quan d'anys té el savi
nar de l'Agulla? No ho sabem, però moltíssims, 
i a causa dels maltractaments pot arribar a 
desaparèixer. 

En el tema de la incompatibilitat entre et 
progrés i la destrucció de la natura hi ha, com 
diu en Ramon Folch, "moltes actituds possibles, 
des d'acceptar que el lítoral és una víctima 

necessària del progrés, fins a sostenir que la des
trucció de la natura és un exponent clar de la 
incompatibilitat, no ja de la conservació, sinó de la 
simple gestió racional del medi ambient amb l'e
xistència de grans concentracions humanes. 
Sense entrar en disquisicions profundes, podem 
adoptar una actitud poc gloriosa, però molt pràcti
ca, consistent a acceptar que les coses han anat 
com han anat, que resten una sèrie de valors con
servats per raons tan atzaroses com es vulgui i que 
és possible de mirar de fer-los perdurables, tot 
intentant simultàniament de redreçar la mala ges
tió precedent."(5). I d'això es tracta. 

_________________ JOSEP TERRASSA 

Notes 

( 1) Referències orals de Miquel Duran Ordiñana , alesho

res director de l'Institut Oceanogràfic. 

(2) Les dades han estat elaborades per Mateu Picornell 
Cladera a partir de la informació que aporta el P.O.O.T. 

(3) Els sistemes dunars de les /lles Balears. Departament 
de Ciències de la Terra. U.I.B 1997. 

(4) Comentari de Ferran Dídac Lluch i Dubon en el pròleg 
de Geografia de les /lles Balears. Lleonard Muntaner 
Editor Palma 1997. 

(5) Natura, ús o abús?. Llibre Blanc de la Gestió de la 
Natura als Països Catalans (21 edició) Ed. Barcino 1988. 
pàg. 303. . 
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música 

S ONS 

Si he acceptat el repte de tomar a encetar al Cap 
Vermell una secció dedicada a la música, és pel fet que 
trob que en una revista de caire cultural, a un municipi 
tan musical com Capdepera, no hi pot mancar la música. 

M'agradaria que aquesta sigui una secció oberta a 
tothom que tengui inquietuds musicals o relacionades amb 
la música. Amb això wll dir que agrairia a tots els lectors 
i lectores que facin arribar les seves opinions a aquesta 
secció del Cap Vermell, ja sigui com a discrepància al 
que jo hi pugui haver expressat, o bè per fer suggeriments, 
donar punts de vista diferents o fer-nos arribar alguna 
notícia musical que pugui ser d'interès per a tothom. 

Jt:J Stlunatt!s J 'l..stiu 
Un any més, ja tomam tenir les SERENATES 

D'ESTIU al damunt. En aquesta edició el programa és 
molt atractiu i variat, com cada any. Serà el següent: 

02/JULIOL/98: lgor Oistrak, violí, i Natalia 
Zcrsalova, piano. 

Obres de Beethoven, Chausson, Bizet i Bach. 
Comentari : lgor Oistrak es considera actualment 

un dels tres millors violinistes del món . 

09/JULIOL/98: Hsiau Lieng, piano; Mónica 

30/JULIOL/98: Eduardo Niebla, guitarra flamen
ca, Giorgio Serci, guitarra, Sukhvinder Singh, tables 
indies. 

The Eduardo Niebla esperience. 
Perforrnance ètnico-flamenca. 
Comentari : La combinació de la guitarra i les tables 

índies és d'una sonoritat que no es pot descriure: s 'ha 
d'escoltar en viu. 

Com haureu pogut comprovar, el dijous dia 16 no hi 
haurà concert perquè coincideix amb la festa de la Mare 
de Déu del Carme; Patrona de Cala Rajada, i se celebra la 
missa al moll i la processó. 

~s Je :}otrentuts _lfl.usïcals 
L'associació local de Joventuts Musicals té previst 

crear una coral infantil per a nins i nines d'entre 8 i 14 
anys, aproximadament. Així mateix, també es vot crear 
una escola de xeremies, tamborinos i flabiols, per a con
tribuir a la conservació del nostre patrimoni artístic i cul
tural. A l'hora de redactar aquesta notícia encara hi ha 
pendents alguns aspectes a concretar, per tant no en puc 
donar més informació. De totes maneres, un cop estigui 
tot enllestit, es farà arribar una circular a tots els nins i 
nines de les escoles del municipi perquè els qui hi tenguin 
interès puguin fer una preinscripció. 

Luezas, soprano; Sylvia Corbacho, mezzosoprano; Antoni ,.---------------- --
Aragó, tenor; Simó Orfila, baix; Coral Universitària (Di
rector, Joan Company). 

La Novena Simfonia de Beethoven en la versió de 
Franz Liszt. 

Comentari : No hi ha cap enregistrament fet de la 
versió completa (piano amb cor i solistes) que va fer Franz 
Liszt sobre la Novena de Beethoven. Això suposa una 
ocasió gairebé única de poder escoltar aquesta obra. 

23/JULIOL/981 Faghiolini : Grup vocal de Músi
ca Antiga. 

Música i teatre a les corts reials. Obres de 
Janequin, Comysch, Mateo Flecha, Antonie Bertrand ... 

( 'omentari : Aquest és un dels millors grups de mú
sica vocal antiga del món . Han actuat als millors i més 
prestigiosos festivals de música d'Europa . 
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CAMPAMENT D'ESTIU 98 

Aquest és un avís per a tots els nins i 
nines 

nascuts entre els anys 1984 a 1 990, 
interessats a participar a 1•acampada 
d•estiu que es durà a terme del dia 

25 al 31 de juliol 
Els nins es poden inscriure a partir de 

n de juny a les parròquies de 
Capdepera i Cala Rajada, així comm 

a les biblioteques municipals. 
El preu serà d• 11.000 ptes. 



bústia 

Enhorabona Sandra: 
Ben segur que tots els gabellins que vàrem 

llegir els titulars dels diaris, els quals feien 
referència a la bona actuació de na Sandra Yaw 
al control d'atletismes, ens sentirem molt 
contents i orgullosos. Lluny dels titulars ( que 
si bé són importants i gratificants), el més 
important és el fet que una jove atleta de 
Capdepera sigui coneguda i reconeguda en 
aquest món tan poc difós de l'atletisme. 

Tots els qui seguim i estam, o hem estat, 
en el món de l'atletisme, sabem la importància 
dc l'èxit de na Sandra, i d que suposa d'aquí en 
davant, pt~r encoratjar a altres atletes novells 
del municipi. Abans de na Sandra hi ha hagut 
altres atletes de Capdepera que també han 
aconseguit èxits importants <~n la seva etapa 
d'esport dc promoció (Nüria Serra, Toni Morcy, 
Oscar Ruiz, Jaunu.~ Adrover, Daniel i Jt~sús 
Zarallo, ... ); tots ells, producte d'una escola 
d'iniciació t•sportiva, han ajudat que hi segueixi 
havent un esperit dc participació en un esport 
tan dur, tan poc gratificant i tan poc reconegut 
com és l'atletisme. 
Em S<'nt amb la nect•ssitat d'expressar 
p•íblicanH•nt la satisfacció per l'èxit d<~ na Sandra 
i dt• veun• que ds t~sforços que he fet durant 
anys per mantt•nir viu aquest esport a Capdepera 
t•stan donant el seu fruit. Vull tenir un 
n·cordatori també per a aquells altres atletes 
gahdlins qu<' no surtt•n als titulars dcls diaris, 
¡wrè> que també cstan realitzant un esforç diari 
pcr a mantenir la il·lusió en aquest esport; vull 
cncoratjar-los a tots a scguir lluitant pt•r a la 
supcracic'> p<'rsonal, fent pinya t•ntn• tots. 

Pt•r acabar, t'm dirigesc a tu, Sandra, i t't 
n•pt•tt•sc el q•u· ja t'hc dit personalmcnt: que 
aqut•st monH•nt tan dolç p<•l qual ara t'stàs 
travt•ssant, servt•ixi JWr a st~guir t'IHlavant, sense 
mirar t•l qm• ja has aconst•guit (<JUt' no i> s poc). i 
a la vt•gada pcn¡ui- l'ls tt•us companys <'t tt•nguin 
al St'll costat, t•ncoratjant-los i ajudant-vos 
m t'ltuamt•nt. 
St•nzillanwnt: moltt•s ft'licitats i endavant ! 

El tt•u amic i company 

Xi.çco Campins 

Un estiu més 
Comença l'estiu, la temporada turística i el 

nostre Ajuntament es dedica amb una mica més 
d'esment (tampoc no gaire) a rentar la cara 
d'algunes zones i espais públics del nostre municipi. 

És important donar una bona imatge al 
nostres visitants i fer tot el possible perquè la 
impressió que es dona sigui adequada. No sempre 
s'aconsegueix, de vegades perquè no depèn del 
propi Ajuntament o per motius aliens. Però també 
hi ha negligències i manca de cura. Comentaré tres 
casos que fa temps me molesten com a ciutadà i 
que he comentat més d'una vegada, i que podrien 
servir com a mostra d'altres. Fan referència a Cala 
Rajada, on residesc. 

Primer, la Plaça dels Pins. En el seu dia pre
sentada com a realització estelar d'un govern mu
nicipal de cares i colors semblats a l'actual, i ara en 
un estat dc degradació progressiva. Ningü s 'ha 
proposat arranjar els desperfectes i tenir cura de la 
fusta de pèrgoles i bancs que demanen un poc de 
manteniment. Del polèmic escenari, més val no 
insistir en la seva inadequaci6. 

Segon, d cobert del transformador de Son 
Moll. Després dc tot l'hivt~rn apuntalat, amb 
l't•vidt•nt JH'rill de caiguda, ara St' toma 
(curiosament després dd recordatori d'un regidor 
de l'oposidó) i queda allà sense reconstruir. La
nwntahle la lentitud i la manca d' a.L,rilitat. 

Tt~ret•r, d moll dc sa Pedruscada. Estiu rere 
(~stiu d 1~tollet de sa Pedruscada llangueix, aviat no 
st~rà n•s més qut• un caramull de pedn•s enmig d'un 
caló. És lamentable que lt•s autoritats no fadn res 
JWr a rt'CUJX'rar, o al manco evitar, t•l deteriorament 
d'aqut•st indn•t. Ni fan ni deixen fer. Crec que és 
lwn hora qm• l'Ajuntament t's posi dt• vah•nt amb 
qui corn•spongui. Quan se parla dt• negocis 
multimilionaris al moll d(• Cala Rajada, o d'altn•s 
mollt•ts i varadors que s'arreglen quasi anualnwnt, 
crida l' att•rH·ió ((Ut' aquest. t•l dt• sa Pedruscada, t'S 
dt•ixi a la st•va sort. sota t•l hatt•nt de lt•s ones i la 
força dt•structiva tlt•ls temporals 

· Si l'Ajuntament i Costt•s no fan n•s ... no s'ha 
d't•stranvar ningiÍ <¡ue els veïnats pn·nguin Ia:_ini
ciativa i· facin la st•va. Davant t•l gn•ugt• a qtf~: -sém 
sotmt~sos, no és d't•stranyar una rean·iél tipus "ft•s
ho" tiJ matt·ix .. 

Paco Galia11 



Servei 
ENGUANY, COM UN RELLOTGE-

El Govern Balear 
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DES DE L'll DE MAIG FINS Al 30 DE JUNY. El GOVERN BALEAR FA. 
CONFIDENCIALMENT I GRATUI"TAMENT. LA VOSTRA DECLARACIÓ DE RENDA. 

L'any passat més de 27.000 residents a 
les Illes varen comprovar l'agilitat 
d'aquest servei del Govern Balear. 
Enguany posam més mitjans tècnics i 
humans per oferir-vos la possibilitat de 
fer la vostra declaració d'una manera 

encara més ràpida . Si la vostra 
declaració resulta amb dret a 

l'i[illlo1(1[01f•l el Govern Balear 
n'agilitzarà al màxim el pagament 
perquè cobreu abans. 
Demanau ja cita prèvia . Com més 
aviat presenteu la vostra 
declaració . més aviat rebreu. si 
pertoca. l'import de la devolució . 

I A Mallorca: 
Recinte de Fires i Congressos 
de Balears. PALMA. 
Horari : 09 .30- 14.00 h 

1630-19.30 h 
Dissabtes: 10.00- 14.00 h 


